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L’Estatut fixa l’obligació de
reunir almenys dues vega-
des l’any la comissió bilate-
ral Estat-Generalitat, però
això només es va complir
entre el 2007 i el 2009 i el
popular Mariano Rajoy en
la seva etapa com a presi-
dent espanyol (2011-
2018) no va convocar mai
aquest fòrum. Per revifar
aquesta comissió, que no
es reuneix des de l’agost
del 2018, la nova ministra
de Política Territorial, Isa-
bel Rodríguez, ultima amb
la consellera de la Presi-
dència, Laura Vilagrà, un
ordre del dia de la reunió
del 2 d’agost que inclou des
del traspàs a la Generalitat
de la competència de la
gestió de les beques fins a
inversions en infraestruc-
tures –com ara Rodalies–,
passant per la creació d’un
grup de treball centrat en
l’impuls del català en el
món audiovisual.

El final de curs polític

arriba amb un calendari de
reactivació del diàleg en
múltiples fronts, sigui en
l’àmbit bilateral o en les ci-
tes a disset amb totes les
comunitats.

Amb el pas de Miquel
Iceta a Cultura, la manxe-
ga Isabel Rodríguez ha aga-
fat el relleu a Política Terri-
torial i ha passat d’admetre
el 13 de juliol que no tenia
la bilateral a l’agenda a con-
vocar-la abans de les va-
cances d’estiu i omplir-la
de contingut contra rellot-
ge per tal de complir el guió
pactat el 29 de juny entre
Pedro Sánchez i Pere Ara-
gonès a La Moncloa. De la
cita del dilluns 2 d’agost a
Madrid, la Generalitat en
tornarà amb el traspàs de
la gestió de beques univer-
sitàries sota el braç. “És la
tramitació que està més
avançada”, ha revelat la
ministra i portaveu a El
País. La consellera d’Uni-
versitats, Gemma Geis, ha
recordat que és un traspàs
pendent des del 2001. Es
tracta, a més, d’una com-

petència que ja té el País
Basc.

Rodalies o “ferrocarril”
Si bé la Generalitat pot in-
vocar que el traspàs de l’in-
grés mínim vital va ser
una condició d’ERC al
PSOE per aprovar els
pressupostos del 2021 en
vigor i està pendent, des
de La Moncloa es vol donar
un enfoc tècnic al temari i
això inclou escanejar les
infraestructures i valorar

les necessitats de Rodalies
(Rodríguez ho anomena
“el ferrocarril”). Fonts de
La Moncloa assenyalen a
aquest diari que acudiran
dilluns a la cita amb una
proposta de “creació d’un
grup de treball que estudiï
la presència del català, en-
tès com un vehicle de ri-
quesa cultural, en el sector
audiovisual”. És la rèplica
a l’interès de la consellera
Vilagrà, que, en respondre
a una interpel·lació de la

diputada d’ERC Raquel
Sans feta al Parlament, va
alertar que només el 0,5%
de continguts de Netflix i
el 0,1% d’HBO són en llen-
gua catalana. Vilagrà
aposta perquè la futura llei
audiovisual inclogui “quo-
tes lingüístiques” a les pla-
taformes. Tot i no formar
part de l’ordre del dia, la bi-
lateral abordarà els fronts
de litigi davant el Tribunal
Constitucional, on es tro-
ba impugnada la llei cata-

lana de lloguer i on la Ge-
neralitat no vol que acabi
el fons compensatori de
riscos associat a l’ICF amb
què es vol emparar els fun-
cionaris i alts càrrecs em-
bargats pel Tribunal de
Comptes sense judici.

Nou sostre de despesa
Abans d’aquesta bilateral
de dilluns i també de la
conferència de presidents
autonòmics de divendres
al convent de Sant Esteve
de Salamanca, la titular
d’Hisenda, María Jesús
Montero, ha citat demà
Jaume Giró i la resta de
consellers d’Economia i
Hisenda de forma telemà-
tica al Consell de Política
Fiscal i Financera (CPFF)
per aprovar el sostre de
despesa del 2022 –avui
rebrà llum verd al Consell
de Ministres– i donar a co-
nèixer les entregues a
compte. A més d’abordar
la sentència del Tribunal
Suprem sobre la devolució
de l’IVA del 2017 a Galícia i
Castella i Lleó –que pot ser
aplicable a Catalunya–,
Hisenda ha d’explicar al
conseller Giró i a la resta
de les comunitats quina és
la fórmula que ofereix per
afrontar la liquidació ne-
gativa que els territoris
haurien de pagar el 2022
per l’excés de finança-
ment al qual va obligar la
pandèmia durant el 2020.

Després de coincidir als
consells de Política Fiscal i
Financera amb Aragonès i
Oriol Junqueras ja quan
era consellera andalusa,
Montero tindrà ara per
primera vegada en aquest
fòrum un interlocutor de
Junts i espera que Giró hi
participi demà per via tele-
màtica i presencialment
en les successives cites. El
de demà és el primer CPFF
que té lloc des que la Co-
missió Europea ha beneït
el pla estatal com a condi-
ció per rebre els fons Next
Generation de la UE. ■

La bilateral aborda beques i
el català al món audiovisual

David Portabella
MADRID

a La ministra Rodríguez ultima amb Vilagrà un temari amb el traspàs de beques, Rodalies i un grup
de treball de llengua a Montero cita Giró demà al Consell Fiscal pel límit de despesa i el retorn d’IVA

10
reunions ha fet des del 2007
la comissió bilateral Estat-Ge-
neralitat, i cap del 2011 al
2018 amb Rajoy.
— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

2
convocatòries anuals havia
de tenir la bilateral d’acord
amb l’Estatut, i només es va
complir entre el 2007 i el 2009.

La comissió bilateral és un
mecanisme que no només té
Catalunya, però el PP va obrir
ahir un nou front d’atac al pre-
sident Pere Aragonès per
l’absència a la conferència de
presidents de divendres a Sa-
lamanca. L’alcalde de Madrid i
portaveu estatal del PP, José
Luis Martínez-Almeida, va ser
directe contra qui “no vol ser
a la mesa de tots”. “Pere Ara-
gonès ja ha dit que ell no hi va.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Les xifres

La ministra Isabel Rodríguez té la bilateral amb Vilagrà dilluns i Montero (Hisenda) ha citat Giró demà per via telemàtica ■ JAVIER LIZÓN / EFE

Si Pere Aragonès no està dis-
posat a seure amb el presi-
dent i amb els representants
de tots els espanyols, si no es-
tà disposat a tenir aquesta
mínima lleialtat institucional,
per què el govern de la nació
s’asseurà amb ell en una me-
sa bilateral?”, va denunciar.

Almeida creu que la bilate-
ral no s’hauria de fer, “però si
es fa el mínim és que hi hagi
reciprocitat” i que Aragonès

sigui forçat a anar a Salaman-
ca. Dit això, Almeida ataca el
format de la cita, a la qual fins
i tot Isabel Díaz Ayuso ja diu
que potser hi anirà per última
vegada. “No hi ha hagut ni
una sola reunió preparatòria.
Si es veu l’escaleta es veu que
Pedro Sánchez parla i des-
prés es donen cinc minuts a
cada president. Per a què ser-
veix això? Que algú ho expli-
qui!”, critica Almeida.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

El PP ataca Aragonès per evitar la cita de Salamanca
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Junts per Catalunya
(JxCat) i la CUP estan in-
crementant la pressió so-
bre ERC perquè comenci
a plantejar en veu alta la
possibilitat d’escurçar el
marge de confiança de dos
anys per a la taula de dià-
leg amb el govern espanyol
–que s’ha de reunir al se-
tembre per resoldre el
conflicte polític entre Ca-
talunya i l’Estat– que van
reflectir en els respectius
pactes per formar govern.
Diumenge ho va qüestio-
nar una altra vegada Car-

les Puigdemont, que s’afe-
gia a les declaracions que
durant la setmana va fer la
presidenta del Parlament,
Laura Borràs, i fa més
temps el vicepresident
Jordi Puigneró. I ahir va
ser el torn de la portaveu
de la formació, Elsa Arta-
di, que va assegurar que
potser s’hauran de plante-
jar “si caldrà o no esperar
dos anys per veure quin re-
corregut té aquesta supo-
sada taula de diàleg”, un
cop havien constatat “un
enduriment” del discurs
del president espanyol,
Pedro Sánchez, després
de l’última remodelació de

l’executiu. Artadi es va re-
ferir a l’actitud de “supèr-
bia i arrogància” de la nova
ministra portaveu, Isabel
Rodríguez, que també “es-
tà liderant” Salvador Illa
al Parlament quan parla
de problemes de convivèn-
cia i que “els fets porten
conseqüències”.

Hores abans en va par-
lar l’exconseller i vicepre-
sident de JxCat Jordi Tu-
rull, que va augurar que la
taula de diàleg “no fructi-
ficarà” i que a finals d’any
serà quan es veurà “si l’Es-
tat s’ho creu o no”, ja que si
mantenen la negativa de
parlar d’autodetermina-

ció el conflicte s’agreujarà.
Des de la CUP, la presi-

denta del grup parlamen-
tari, Dolors Sabater, tam-
bé va avisar dissabte que
“caldrà un replantejament
més aviat que tard” de la
taula de diàleg, ja que sols
hauria de servir per parlar
d’autodeterminació i am-
nistia, temes sobre els
quals precisament l’exe-

cutiu no vol parlar. Per ai-
xò, va reclamar al govern
la “reactivació” de l’estra-
tègia independentista per
preparar-se per “exercir
l’autodeterminació”.

En vista d’aquesta dar-
rera allau de demandes de
Junts i la CUP, la portaveu
d’ERC, Marta Vilalta, i
sense assenyalar cap for-
mació directament, va as-

segurar que “en contrapo-
sició a aquells que s’entes-
ten a menystenir-la”, la
taula ha de servir per re-
soldre el conflicte polític.
Vilalta va defensar que els
republicans “mai” no se-
guiran una “estratègia de
braços caiguts”, i va adme-
tre que la solució no arri-
barà el primer dia i que cal-
drà “construir les confian-
ces necessàries”. Reconei-
xia, però, que des d’ERC
compartien cert “escepti-
cisme” amb els resultats.

Els actors de l’altra ban-
da de la taula també hi van
dir la seva. El socialista
Salvador Illa va demanar
“generositat” i no “reti-
cències” al govern català i
va lamentar que posar dos
anys de termini “i dir que
«si no em dones el que vull,
m’aixeco i me’n vaig» no és
la millor actitud per afron-
tar un procés que no serà
senzill”. Per la seva banda,
els comuns van criticar el
paper de JxCat, però els
van advertir que encara
que l’intentin “bloquejar”,
en paraules del portaveu
de Catalunya en Comú,
Joan Mena, “el diàleg ha
vingut per quedar-se”. ■

J.A.
BARCELONA

Pressió de Junts i la
CUP per escurçar
la taula de diàleg
a Creuen que no caldrà esgotar els dos anys per veure que no
avança a ERC entén l’escepticisme, però no el menysteniment

Elsa Artadi, durant la roda de premsa d’ahir ■ JXCAT
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La presidenta del Parla-
ment, Laura Borràs, va
iniciar ahir la sèrie de tro-
bades periòdiques que al
llarg d’aquesta legislatura
mantindrà amb els seus
antecessors en el càrrec
per tractar qüestions de
l’actualitat política. En la
reunió de treball d’ahir,
que va començar amb una

fotografia inicial a l’hemi-
cicle, hi van participar els
expresidents Joan Rigol
(1999-2003), Ernest Be-
nach (2003-2010), Núria
de Gispert (2010-2015) i
Carme Forcadell (2015-
2017), però no hi va assis-
tir Roger Torrent (2018-
2021), l’ara conseller
d’Empresa i Treball, que
va excusar la seva absèn-
cia. Borràs és presidenta
del Parlament des del 12
de març, amb els vots favo-
rables d’ERC i JxCat, i en
el seu discurs d’investidu-
ra va destacar que volia
continuar la feina allà on
Forcadell l’havia deixat. ■

Redacció
BARCELONA

Primera reunió
de Borràs i els
seus antecessors
a Hi participen Rigol,
Benach, De Gispert i
Forcadell, amb
l’absència de Torrent

De Gispert, Rigol, Borràs, Benach i Forcadell, ahir a l’hemicicle del Parlament ■ G. ARTIGAS / ACN

El Tribunal Superior de
Justícia de Catalunya
(TSJC) ha citat a declarar
com a investigat el dia 15
de setembre l’expresident
del Parlament Roger Tor-
rent, actual conseller de
Treball, així com tres
membres més de la mesa
del Parlament de la legis-
latura anterior: Adriana
Delgado, Eusebi Campde-
padrós i Josep Costa, que
en va ser vicepresident. El
tribunal els investiga per
un suposat delicte de des-
obediència per haver per-
mès dos debats parlamen-
taris de resolucions sobre
la monarquia i l’autodeter-
minació el novembre del
2019 tot i els adverti-
ments dels lletrats de la
cambra perquè això podia
vulnerar la prohibició del
Tribunal Constitucional.
En tot cas, si fossin con-
demnats, els exmembres
de la mesa del Parlament
podrien ser inhabilitats.

Les defenses de Tor-

rent, Costa, Delgado i
Campdepadrós van pre-
sentar recursos contra la
decisió del TSJC per l’ad-
missió de la querella de la
fiscalia, però el tribunal els
va rebutjar, si bé ara la ma-
gistrada instructora dona

cinc dies a Vox per aportar
una fiança de 10.000 eu-
ros per continuar com a
acusació popular.

Es pot recórrer contra
la resolució, però no sus-
pèn el procediment. La fis-
calia acusa els membres

de la mesa del Parlament
de desobediència per ha-
ver admès a tràmit i haver
permès que es debatés en
el ple el text de dues reso-
lucions: l’una, el 12 de no-
vembre del 2019; l’altra, el
26 de novembre del 2019.

En la primera, hi constava
un compromís amb l’exer-
cici del dret a l’autodeter-
minació, mentre que la se-
gona, una resolució de res-
posta a la sentència del Su-
prem per l’1-O, reiterava la
reprovació del rei.

La primera reacció a la
citació del TSJC va ser la
del president de la Genera-
litat, Pere Aragonès, que
va criticar “la judicialitza-
ció del debat parlamenta-
ri”. Aragonès va donar tot
el seu suport als encausats
i va recordar: “El Parla-
ment és una institució en
què s’ha de poder parlar de
tot i debatre tota mena de
qüestions. La judicialitza-
ció del debat parlamentari
no ens farà callar.”

Censura
A través de Twitter, Roger
Torrent lamenta que “s’in-
tenti censurar” el debat al
Parlament. “La maquinà-
ria repressiva continua en
marxa per limitar i perse-
guir la llibertat d’expres-
sió. El Parlament és el
temple de la paraula i del
debat; intentar censurar-
lo és un greu error que va
en contra de la democrà-
cia”, va dir ahir.

Per la seva banda, l’ex-
vicepresident de la mesa
Josep Costa, també a tra-
vés de Twitter, va assegu-
rar que “el Parlament serà
inviolable o no serà”, i va
acusar “el TSJC i la fiscalia
de Pedro Sánchez” de vo-
ler-lo inhabilitar fins a dos
anys per un càrrec que ja
no té. En tot cas, va insis-
tir: “Jo els vull inhabilitar
de per vida per haver jutjat
els debats parlamentaris.”
I va acabar la piulada
dient: “No sé qui s’hi juga
més. Ara em toca moure
peça a mi.” ■

a El tribunal investiga l’anterior mesa del Parlament per dos delictes de desobediència a N’acusa els
membres d’haver permès debats parlamentaris de resolucions sobre la monarquia i l’autodeterminació

Redacció
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Torrent haurà de declarar al
TSJC per haver reprovat el rei

L’expresident Torrent, l’exvicepresident Josep Costa, i Adriana Delgado i Eusebi Campdepadrós, a primera fila ■ ACN
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El govern treballa en un
pla B, o una suma de “di-
ferents alternatives de na-
turalesa diversa”, per as-
sumir la fiança de 5,4 mi-
lions que el Tribunal de
Comptes (TCu) reclama
a 34 ex-alts càrrecs de la
Generalitat per haver pro-
mogut el dret a decidir a
l’estranger entre els anys
2011 i 2017 en el cas que
avui no accepti els avals de
l’Institut Català de Finan-
ces (ICF) activats per a 29
d’ells, ja que quatre ho van
fer pel seu compte. Ho va
anunciar ahir la portaveu
de JxCat, Elsa Artadi, un
cop es va saber que l’or-

ganisme es pronunciaria
avui, després de donar dos
dies a les parts perquè en-
treguessin físicament els
avals de la fiança. Si no ac-
cepta els avals, procedirà
a executar els embarga-
ments de béns personals.

Artadi no va donar més
detalls d’aquesta solució
en què treballa la conselle-

ria d’Economia i Hisenda,
que lidera Jaume Giró, i
només hi va afegir que, se-
gons com evolucionin les
coses, s’haurà d’optar per
“una combinació de diver-
sos instruments”.

ERC també té clar que
“en condicions normals
això hauria de servir”, va
dir la portaveu, Marta Vi-
lalta, però no les tenen to-
tes perquè es tracta d’“un
organisme absolutament
polititzat que persegueix
per la via repressiva l’inde-
pendentisme”. Artadi va
coincidir en aquesta va-
loració i va recordar que
hi ha “casos escandalosos
de corrupció de la família
reial” espanyola dels quals
no diuen res.

El govern també està en
espera de conèixer el dicta-
men del Consell de Garan-
ties Estatutàries que certi-
fiqui la legalitat del fons
creat perquè el Parlament
convalidi el decret. Artadi
confia que d’aquesta ma-
nera es facilitarà que es pu-
guin “acabar de desenca-
llar” les negociacions amb
entitats financeres perquè
finalment es facin càrrec
dels avals de la fiança. ■

a Artadi diu que es treballa en diverses alternatives per si el tribunal avui ho tomba a Confia que el
Consell de Garanties Estatutàries en certifiqui la legalitat i una entitat financera se’n faci càrrec

Redacció
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El govern busca pla B per si el
TCu no valida els avals de l’ICF

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

La frase

“Es treballa en
camins de naturalesa
diversa i, segons
com evolucioni tot, es
farà una combinació”
Elsa Artadi
PORTAVEU DE JXCAT

L’entrada del Tribunal de Comptes de Madrid, el juny passat, quan hi van citar els ex-alts
càrrecs per les despeses d’acció exterior ■ ACN

reocupa la interinitat institucional
tant a Catalunya com a Espanya.
A Catalunya estan caducades des

de fa anys diverses estructures d’estat
com ara el Síndic de Greuges, la corpora-
ció de mitjans públics, el Consell de l’Au-
diovisual i el Síndic de Comptes, entre
d’altres de més o menys rellevància, que
esperen que hi hagi un acord al Parla-
ment per ser renovades. Es fa difícil d’en-
tendre la falta d’acord i com és que els
responsables, passat més d’un any de
la caducitat, encara no han presentat la
dimissió. L’actual situació provoca que
aquests òrgans de mandats caducats
deixin de tenir credibilitat i, en conse-
qüència, se’n vegi reduïda l’efectivitat.

Per posar-ne un exemple, en l’anterior
legislatura el grup de Ciutadans no va te-
nir cap membre en la corporació de mit-
jans públics de la Generalitat després
d’haver obtingut 36 diputats i d’haver
guanyat les eleccions catalanes. Un gran
error dels responsables de Ciutadans
d’aleshores, que no van voler participar
en cap organisme català. Fet que poste-
riorment, entre altres qüestions, els va
dur el 14-F a un enfonsament radical de
la formació.

A Catalunya hi pot haver la justificació
que només han passat cinc mesos de les

P eleccions i que al setembre el Parlament
anirà per feina. A l’Estat espanyol, clama
al cel la renovació dels mandats. Ara ma-
teix, algú pot tenir confiança en la justícia
espanyola quan fa més de quatre anys
que estan caducats els mandats dels
membres d’organismes tan cabdals com
ara el Defensor del Poble, el Consell Ge-
neral del Poder Judicial, el Tribunal Cons-
titucional i el darrerament noticiable Tri-

bunal de Comptes, entre d’altres? Quina
confiança es pot tenir en aquests orga-
nismes de mandats caducats? Ben poca.

Totes aquestes institucions depenen
dels respectius parlaments votats per la
ciutadania, i encara que el problema si-
guin les majories necessàries per fer-les
possibles, el que realment sembla que hi
hagi és una falta de cultura democràtica.
Sovint, falta de voluntat dels partits que
formen part del govern i dels principals
partits de l’oposició.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —
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OPINIÓ

Interinitat institucional
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Algú pot tenir confiança en la
justícia espanyola quan fa més
de quatre anys que està caducat
el mandat dels membres
d’organismes tan cabdals?

Lluís
Falgàs
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